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PRESIDENT    l·lm.         IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 
 ASSISTENTS                

                                      LOMAS CORTES OSCAR 
                                      CANALIS ALSINA ALEIX 
                                      MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                      GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                      CREUS OLIVERAS JOAN 
                                      MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                      LEIVA REYES JOSE 
                                      MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                      PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                      RODRIGUEZ CASTILLO SORAYA 
                                      PEREZ MOREJON DANIEL 
                                      CUERVO IBOS VICTOR 
                                      CARRERAS PECANINS JOSEP 
                                      SAMPERE VALERO AGUSTI 
                                      BACARDIT BOTIFOLL LLUIS 
                                      GARCIA FANDINO BEATRIU 
                                      ALAMANY GUTIERREZ ELISENDA 
                                      BELLA REDONDO XAVIER 
                                      CARPIO LOPEZ ANTONIO MANUEL 
                                      MARTOS MARTINEZ VICTOR  

      SECRETARI                 BOADELLA VERGES JULI 
     INTERVENTOR             FERNANDEZ VILLAVERDE JOSE MANUEL 
 
 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el 
Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del 
dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2012/1 Ordinària 31/01/2012 
2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i dels acords de la Junta de Govern Local 
3.- Inventari municipal de béns immobles, (treballs 1a fase) 
4.-  Sancions a concessionaris del Mercat 
5.- Proposta de suport per a les accions en relació a la fibromialgia 



6.- Propostes  sobre la Participació Ciutadana 
    6.1.- Proposta per a la renovació de l’ordenança de Participació Ciutadana 
    6.2.- Moció de l’Altraveu  pel foment de la transparència i la participació  
7.- Moció del Grup Municipal Socialista sobre la reforma laboral  
8.- Moció de l'Altraveu i CiU per a l'adhesió a l’associació de municipis per a la  
      independència 
9.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
10.- PRECS I PREGUNTES 
 
1.- ACTES PENDENTS D’APROVAR 
Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió ordinària de 31 
de gener de 2012. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 97 del dia 27 de gener de 2012 al 220 del dia  
24 de febrer de 2012.  Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local 
adoptats en sessions dels dies 24 i 31 de gener, 7, 14 i 21 de febrer de 2012. 
La Corporació es donà per assabentada  
 

PROPOSTES 
 
3.- INVENTARI MUNICIPALS DE BÉNS IMMOBLES ( treballs 1a fase) 
Vist el que disposa l’article 222 de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya, text refós 
aprovat pel Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, dels ens locals han de portar a terme un 
inventari dels seus bens, el qual de comprendre tots els seus béns de domini públic, els 
patrimonials, els drets i valors mobiliaris. 
Vist que la formació de l’inventari  municipal es regula per les disposicions del Reglament 
del patrimoni dels ens locals, aprovat per Decret 336/1988, de 17 d’octubre, i per altres 
disposicions que hi tenen incidència com a Llei d’Urbanisme pel que respecte al patrimoni 
municipal del Sòl. 
Vist que per acord del Ple del 26 de gener de 1993, s’aprovà l’inventari general consolidat el 
qual sota els seus corresponents epígrafs i subepígrafs, contenia els béns i  obligacions amb 
incidència sobre el patrimoni. Amb posterioritat per acord de l’Ajuntament en Ple del dia 27 
de setembre de 2005, la constitució del patrimoni municipal del sòl i habitatge d’acord amb 
les disposicions del text refós de la Llei d’Urbanisme com un patrimoni separat de la resta 
de béns municipals peró dintre de l’Inventari general. 
Vist que l’inventari s’ha anat actualitzant periòdicament, sens perjudici de la seva 
rectificació i comprovació, corresponent al Ple de la Corporació, d’acord amb l’article 222.3 
de la Llei municipal l’aprovació de la rectificació de l’inventari. 
Vist que s’han portat a terme una labor rigorosa de rectificació de l’inventari aquests 
darrers anys, que pel seu abast, només ha estat possible en una primera fase que ha 
comportat la reordenació de tots els expedients de bens de domini públic, patrimonials i 
altres bens, i la seva  comprovació exhaustiva, cosa que ha donat lloc a una altra 
reordenació per epígrafs i subepgirafs. Quedant per una segona fase: la valoració 
actualitzada dels bens, i l’esmena de mancances  errors i omissions observats en els 
expedients. A fi d’obtenir una millor descripció de cada bé. No obstant vist el volum 
considerable, es proposa aprovar aquesta part del treball. 
Per la qual cosa l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents  
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar  la rectificació  de l’Inventari municipal, en la seva primera fase. 
SEGON.-  Trametre’n n una còpia al Departament de Governació de la Generalitat de 
Catalunya en compliment de que disposa l’article 105.3 del Reglament del Patrimoni dels 
Ens Locals 
 



INTERVENCIONS: 
El regidor Sr. Oscar Lomas,  PSC, presenta la proposta i diu: portem a aprovació la 
primera fase de l’inventari municipal, la composició del qual bé regulat pel decret 336/1988 
de 17 d’octubre, pel qual s’aprova el Reglament del Patrimoni del Ens Locals. 
L’anterior aprovació data de l’any 1993, fa gairebé 20 anys, i era necessari actualitzar el 
document ja que estava molt desfasat. Al mateix temps, també era necessari, aprofitant les 
eines tecnològiques, digitalitzar els documents que composen cadascun dels béns, per 
garantir la seva conservació al llarg del temps. 
En aquesta primera fase de treball, en la que s’ha invertit 1 any de treball tècnic, s’ha 
realitzat un treball extens i profund per identificar i recopilar el màxim d’informació de tots 
els béns. 
L’inventari municipal es composa de 174 béns: 
- 83 bens de domini públic (zones verdes, places, carrers,...) 
- 64 equipaments 
- 13 bens patrimonials 
- 11 bens de patrimoni de sòl i habitatge 
- 3 drets de superfície i pas 
Així, per cada un dels béns, s’ha procedit a realitzar les següents tasques: 

- Actualitzar, investigar i recopilar els títols de propietat, notes simples, fotografies,.... 
de cada bé 

- Digitalitzar la documentació antiga, per evitar la pèrdua de papers de l’expedient 
físic i la seva conservació en el temps 

- Confecció del mapa de béns immobles municipals, que ens permet ubicar els béns i 
fer una ràpida cerca geogràfica dels mateixos. 

Per últim, s’ha creat una aplicació informàtica, per a la consulta de l’inventari des de 
qualsevol departament de l’ajuntament i que permetrà un fàcil manteniment i gestió de 
l’inventari. 
A partir d’aquí, ens queda un segona fase, que s’anirà completant: 
-  Resta pendent la valoració de cadascun dels bens immobles. 
- Actualització amb dades correctes de les finques al registre de la propietat 
- Continuació del manteniment i conservació de l’inventari per fer una verificació anual de 
les incidències, altes i baixes. 
Per acabar, destacar i agrair al tècnic responsable del treball, en Jaume Avalos, 
conjuntament amb el secretari, l’esforç que han dedicat per l’execució d’aquest projecte. 
Per CiU intervé el Sr. Lluís Bacardit,  per dir que s'havia fet un treball molt acurat ja que 
no és fàcil inventariar uns 170 béns de procedència tant diversa de la forma tan detallada i 
acurada com s'havia fet. Que a banda de la informació rebuda en la comissió informativa 
havíem vist els dossiers que eren molts complerts. Per tant calia felicitar a tot l'equip tècnic 
que hi ha intervingut,  al senyor Jordi Domingo, a Jaume Ávalos i a la resta de persones 
que ho han portat endavant. 
Per part de l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany,  intervé dient que  pel que fa a la nostra 
posició, com poden imaginar, no és la nostra voluntat la d’oposar-nos a un inventari 
laboriós municipal de béns immobles que recull tot aquell patrimoni, drets i valors mobiliaris 
que té Castellar del Vallès. Amb tot, en la lectura d’aquest inventari hem pogut copsar que 
les imatges van ser preses precisament el maig i molts dels béns inventariats estan plens 
de propaganda política, la qual cosa ens ha sorprès força. Ens hagués agradat tenir els 
espais municipals, tal i com són, i no pas envaïts per eslògans i cares somrients. No sabem 
si existeix una raó perquè això hagi estat reflectit d’aquesta manera però creiem que es 
podia haver tingut en compte. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
4.- SANCIONS A CONCESSIONARIS DEL MERCAT. 
4.1.- Vist l’informe econòmic que presenta el cap de comerç i indústria, segons el qual, a 
data 18 de gener de  2012, el titular de la parada núm. 1 del mercat municipal LA TRIADA, 



SCP, té un total pendent de pagament de 10.105,67 €, corresponent a diverses taxes de 
manteniment del mercat que no ha fet efectiu en el temps reglamentari. 
Vist que també s’observa incompliment dels horaris del mercat que és una altre infracció 
prevista en el reglament, l’article 46, apartat l) estableix com a falta molt greu, el no 
compliment rigorós, sense causa justificada, de l’horari comercial vigent d’una manera 
reiterada. 
ATES el que disposa l’article 47 del Reglament del mercat municipal que considera com a 
falta MOT GREU el no abonar els cànons o les contraprestacions per més de 6 mesos o per 
períodes reiteratius d’igual durada i vist que és el cas present concorre en una falta molt 
greu. 
ATÈS el que disposa l’article 51 del mateix reglament, la imposició de sancions per aquest 
tipus de faltes requereix la tramitació del corresponent expedient. 
ATES que l’article 25 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, 
article 66 del Decret Legislatiu 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, 
article 66 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el text refós de la 
Llei municipal i de règim local de Catalunya, sobre les competències dels ens locals. 
ATÈS que l’Alcaldia és un òrgan competent per acordar la iniciació i el procediment en virtut 
de l’article 21.1.n) llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local. 
ATÈS el que disposen els articles d’aplicació del Reial Decret 1398/1993, de 4 d’agost, pel 
qual s’aprova el reglament per l’exercici de la potestat sancionadora, el 127 i següents de la 
Llei 30/1992, de 26 de novembre, el règim jurídic de les administracions públiques i del 
procediment administratiu comú, modificada per la Llei 4/1999, de 13 de gener. 
ATÈS que els fets relatats poden ser constitutius d’infracció administrativa de conformitat a 
la fonamentació que més a dalt s’expressa, per aquest motiu, per Decret de l’Alcaldia núm. 
1171, de 29 de novembre de 2011, s’incoà expedient sancionador per aquests conceptes i 
es proposà  com a sanció la pèrdua de concessió. 
Vist que l’interessat no ha presentat cap al·legació. 
Vist que de conformitat amb el Reglament del Mercat Municipal correspon al Ple imposar 
aquest tipus de sanció  
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
Imposar  a LA TRIADA, SCP, la sanció: la pèrdua i retirada dels drets de concessió  
sobre la parada número 1 del mercat municipal, en virtut de l’article 48.c del reglament del 
mercat municipal,  per la següent infracció: impagaments de la taxa de manteniment, per 
l’import a dalt referit i per incompliment reiterat de l’horari comercial. Qualificació estimada 
de la infracció: molt greu en virtut dels articles 46 i 47 del Reglament del mercat municipal. 
 
4.2.- Vist l’informe econòmic que presenta el cap de comerç i indústria, segons el qual, a 
data 18 de gener de  2012 el titular de la parada núm. 9 del mercat municipal GARDEN 
DICOMA CASTELLAR 2009, SL, té un total pendent de pagament de 32.203,70 €, 
corresponent al cànon de concessió i a diverses taxes de manteniment del mercat que no 
ha fet efectiu en el temps reglamentari. 
Vist que també s’observa incompliment dels horaris del mercat que és una altre infracció 
prevista en el reglament, l’article 46, apartat l) estableix com a falta molt greu, el no 
compliment rigorós, sense causa justificada, de l’horari comercial vigent d’una manera 
reiterada. 
ATÈS el que disposa l’article 47 del Reglament del Mercat Municipal que considera coma 
falta MOLT GREU el no abonar els cànons o les contraprestacions en més de 6 mesos o per 
períodes reiteratius d’igual durada i vist que és el cas present, concorre en una falta molt 
greu. 
ATÈS el que disposa l’article 51 del mateix reglament, la imposició de sancions per aquest 
tipus de faltes requereix la tramitació del corresponent expedient. 
ATÈS el que disposa l’article 25 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del 
règim local, article 66 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el text 



refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, sobre les competències dels ens 
locals. 
ATÈS que l’Alcaldia és l’òrgan competent per acordar la iniciació i el procediment en virtut 
de l’article 21.1.n) Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local. 
ATÈS el que disposen els articles d’aplicació del Reial Decret 1398/1993, de 4 d’agost, per 
el que s’aprova el reglament per l’exercici de la potestat sancionadora, el 127 i següents de 
la Llei 30/1992, de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions públiques i del 
procediment administratiu comú, modificada per la llei 4/1999, de 13 de gener.  
ATÈS que els fets relatats son constitutius d’infracció administrativa de conformitat a la 
fonamentació que més a dalt s’expressa, per aquest motiu, per Decret de l’Alcaldia núm. 
1170, de 29 de novembre de 2011, s’incoà expedient sancionador per aquests conceptes i 
es proposà  com a sanció la pèrdua de concessió. 
Vist que l’interessat no ha presentat cap al·legació. 
Vist que d’acord amb el Reglament del Mercat municipal correspon al Ple imposar aquest 
tipus de sanció. 
L’Ajuntament  Ple 
ACORDA: 
Imposar a GARDEN DICOMA CASTELLAR 2009, SL, la sanció la pèrdua i retirada dels 
drets de concessió sobre la parada número 9 del mercat municipal, en virtut de l’article 
48.c del Reglament del mercat municipal, per la següent infracció: Impagaments del cànon 
i de la taxa de manteniment, per import a dalt referit i per incompliment reiterat de l’horari 
comercial. Qualificació estimada de la infracció: molt greu en virtut dels articles 46 i 47 del 
Reglament del mercat municipal. 
 
INTERVENCIONS: 
Defensa la proposta la regidora de comerç, Sra. Anna Marmol, PSC, avui portem a ple la 
pèrdua i retirada dels drets de concessió a La Triada sobre la parada número 1 del mercat 
municipal pels impagaments de la taxa de manteniment i per l’ incompliment reiterat de 
l’horari comercial. 
Per altra banda també portem a ple la pèrdua i retirada dels drets de concessió a Garden 
Dicoma Castellar 2009 sobre la parada número 9 del mercat municipal pels impagaments 
del cànon i de la taxa de manteniment, i per l’ incompliment reiterat de l’horari comercial. 
Atès el que disposa l’article 47 del reglament del mercat municipal que considera com a 
falta molt greu el no abonar els cànons o les contraprestacions per més de 6 mesos o per 
períodes reiteratius d’igual durada.  
Vist que també s’observa incompliment dels horaris del mercat que és un altre infracció 
prevista en el reglament, l’article 46, que estableix com a falta molt greu, el no compliment 
rigorós, sense causa justificada, de l’horari comercial vigent de manera reiterada. 
Per decret d’Alcaldia del 29 de novembre de 2011 s’inicia l’expedient sancionador i es 
proposa com a sanció la pèrdua de concessió. En aquest moment els representants legals 
de les parades Triada i Garden Dicoma Castellar 2009 no presenten cap al·legació. 
Arribat aquest punt creiem necessari aplicar la sanció de pèrdua de concessió sobre les 
dues parades. 
Per CiU intervé el Sr. Agustí Sampere,  dient que com ja ha succeït en varies ocasions en 
el poc temps de mandat que portem ens tornem a trobar davant de dos casos mes de 
comerciants que no poden fer front als seus pagaments al Consistori, evidentment no queda 
un altre remei que  votar-hi a favor ple be de les nostres finances, la situació no es pot 
allargar més i per greu que ens sàpiga s’han de prendre aquestes mesures. En les altres 
ocasions pel bé del consistori des de l’oposició hem demanat més cura amb aquests temes i 
que no es permeti acumular imports tant importants sense prendre mesures que correctives 
que permetin donar la volta a la situació. Pel que sembla ni cas, som davant d’uns imports 
pendents de cobrar de 10.105 euros i 32.303 €, hem tornar a perdre pel camí més de 7 
milions de pessetes, per si no ens havíem fet a l’idea. 
VOTACIÓ: LES DUES PROPOSTES FOREN APROVADES PER UNANIMITAT 
 



5.- PROPOSTA DE SUPORT PER A LES ACCIONS EN RELACIÓ A LA FIBROMIALGIA 
La Fibromiàlgia i la Síndrome de la Fatiga Crònica són malalties orgàniques, que es 
presenten principalment en forma de dolor i fatiga. Al voltant de 250.000 persones estan 
afectades per aquesta malaltia a Catalunya. Tot i ser malalties diferents, es presenten amb 
símptomes molt similars. El diagnòstic diferencial entre ambdues i descartar altres possibles 
causes de dolor i fatiga, és fonamental per un enfocament correcte en la seva teràpia. 
Són malalties  complexes que afecten majoritàriament a les dones disminuint la seva 
qualitat de vida  i l’ impacte del problema abasta, no només a l’àmbit social, familiar i 
econòmic, sinó que va més enllà de la pròpia malaltia que es trasllada als diferents rols de 
la dona , com a treballadora, mare o sovint com a cuidadora de persones al seu càrrec. Per 
tant l’ impacte social no és tan sols individual sinó també col·lectiu. 
Tot això comporta un greu perjudici a la vida familiar, la inactivitat laboral del pacient i les 
pèrdues econòmiques que això comporta, a més del que suposa les despeses de la pròpia 
malaltia .Les persones afectades de fibromiàlgia i SFC, es senten desprotegides per part de 
la societat, que sovint posa en dubte el seu estat i les seves dolències, motiu pel qual 
poden ser desateses pels propis serveis sanitaris i socials que haurien d’emparar-les. 
El poc coneixement mèdic sobre l’etiologia d’ambdues malalties, així com les dificultats en 
la seva diagnosi fan que les persones afectades trobin moltes dificultats per veure 
reconeguda la seva malaltia i beneficiar-se així d’un tractament i , si és el cas, una 
incapacitació laboral que els permeti adequar la seva vida i activitat diària al decurs de la 
seva malaltia. 
Tanmateix es tracta d’una malaltia menysvalorada per la societat que requereix d’un 
abordatge integral no tan sols en l’àmbit sanitari, sinó que també es necessita  la implicació 
de l’administració per tal de donar a conèixer la realitat que viuen les persones malaltes que 
pateixen aquestes malalties.  
És per aquest motius que al Ple de l’Ajuntament es proposa l’adopció dels següent: 
ACORDS: 
PRIMER.- Promoure la visualització i el coneixement de la fibromiàlgia i el SFC entre la 
població, per tal d’aconseguir la sensibilització d’aquestes malalties i la plena integració 
social, econòmica i laboral de les persones afectades. 
SEGON.- Impulsar accions transversals entre l’àmbit sanitari, educatiu, laboral i social per 
tal de millorar la integració, l’autonomia i la qualitat de vida de les persones afectades i les 
seves famílies. 
TERCER.- Fomentar la recerca de la ciència en la investigació d’aquestes patologies i el seu 
tractament amb la finalitat de millorar la qualitat de vida de les persones que les pateixen. 
QUART.- Manifestar tot el nostre suport per la tasca que duen a terme les associacions i 
els familiars dels afectats i afectades. 

 
INTERVENCIONS: 
La regidora de l’àrea de serveis a les persones, Sra. Gloria Massagué, PSC, diu que  
L’ACAF és l’associació catalana d’afectats per la fibromiàlgia, que es va constituir al 
desembre del 1999 i actualment compta amb més de 3.000 persones associades de tot 
Catalunya. 
Tal i com ell mateixos defineixen , els principals objectius de l'ACAF són:  

• Informar i donar suport als afectats i afectades de fibromiàlgia, síndrome de 
fatiga crònica i sensibilitat química múltiple.  

• Organitzar i realitzar activitats que tinguin com a finalitat la millora de la 
qualitat de vida de les persones malaltes i de llurs famílies.  

Tenen establertes diferents seus per tot el territori català, i aquí a Castellar en som una 
d’aquestes seus des de novembre de 2006 i actualment compta amb elevat nombre de 
socis. El local o punt de trobada és aquí a la Plaça Major i podreu contactar amb ells tots els 
dimarts per la tarda. A més com entitat que treballa per la salut i el benestar i la integració 
dels afectats, també participen en el consell sociosanitari. 
La proposta que avui presentem sorgeix de la mateixa ACAF i s’ha proposat presentar-la al 
major nombre d’ajuntaments per que sigui aprovada pel ple municipal. 



Evidentment des de Serveis socials i Salut, així com l’equip de govern  vam valorar 
positivament el poder-la presentar, ja que des de les institucions tenim l’obligació de 
recolzar , fomentar i fer difusió a aquelles entitats que treballen pel bé comú de la societat.  
Tot seguit passa a donar lectura de la proposta. 
Per CiU la Sra. Beatriu García, comenta que és obligació moral de les administracions 
públiques donar suport a iniciatives d’aquest tipus, per tant el nostre vot serà a favor.  
Pel PP el Sr. Victor Martos,  inicia la seva exposició tot dient que fent una comparació amb 
altres infermetats similars clínicament està demostrat que és més sever un diagnòstic de 
fatiga crònica de nivell 4 que un diagnòstic d’una esclerosis múltiple, perquè en la fatiga 
crònica afecta la concentració mental i la memòria, cosa que no es produeix en l’esclerosi 
múltiple, pel la cosa els malalts amb el síndrome de fatiga crònica senten més incomprensió 
i impotència psicologia de cara a la societat. Hi ha malalts de fatiga crònica que la seva 
incapacitat pot arribar a ser tant extrema que poden veure’s depenent d’una cadira de 
rodes. Com diu l’últim punt d’aquesta moció manifestem tot el nostre suport per la tasca 
que duen a terme les associacions  i els familiars dels afectats i afectades i ens posem a 
disposició de la regidoria de l’Ajuntament per portar a terme qualsevol tasca que estigui al 
nostre abast. El nostre vot serà favorable. 
Torna a intervenir la Sra. Gloria Massagué agraint el recolzament i sobre tot perquè avui 
assisteixen al Ple persones de l’entitat. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
6.- PROPOSTES SOBRE LA PARTICIPACIÓ CIUTADANA 
El Sr. Alcalde diu que sobre les dues propostes de participació ciutadana que es presenten, 
el debat es farà conjunt tal com s’ha  acordar en junta de portaveus, I una proposta per a 
la renovació de l’ordenança de participació ciutadana, que la proposa l’equip de govern i 
després hi ha una moció presentada pel grup de l’Altraveu  pel foment de la transparència i 
la participació.  
 
6.1.- PROPOSTA PER A LA RENOVACIÓ DE L’ORDENANÇA DE          
         PARTICIPACIÓ  CIUTADANA 
La Carta Europea de Salvaguarda dels Drets Humans a la Ciutat, reconeix el dret de tothom 
a participar de la Vila, entesa aquesta com a espai de participació democràtica i lloc de 
convivència i realització humana. En particular afirma el dret a la participació política, el 
dret d’associació, de reunió i de manifestació i el dret a la informació, sense discriminació 
de cap tipus. La Carta configura igualment l’eficàcia dels serveis públics. Municipals i el 
principi de transparència com a drets ciutadans, que cal respectar i garantir. 
L’Ordenança de Participació Ciutadana revela el compromís de l’Ajuntament davant dels 
ciutadans i ciutadanes per a fomentar la participació democràtica i la transparència en els 
assumptes públics locals, d’acord amb l’ordenament constitucional i conforme als principis 
que inspiren la Carta Europea de Salvaguarda dels Drets Humans a la Ciutat. 
Aquest compromís municipal, concebut de manera dinàmica, orienta la voluntat de crear i 
consolidar un sistema de participació adequat a la democràcia  local de proximitat, que 
reforci el dret constitucional a la participació en els assumptes públics, proclamat a l’article 
8 de l’Estatut de Catalunya, l’article 23 de la Constitució i l’article 70 bis, apartat 1 de la llei 
Reguladora de les bases del Règim Local. 
L’Ordenança  Municipal sobre Participació Ciutadana, actualment vigent, va ser aprovada 
pel Ple municipal de 30 de desembre de 1991. El reglament actual, flexible, obert i amb 
bastants possibilitats, ha estat utilitzat de forma  molt limitada en els seus anys de 
vigència. Si bé des de la seva aprovació, molts dels seus principis i arguments continuen 
sent actuals, i malgrat l’ús limitat, l’evolució de la societat, especialment en el camp de les 
noves tecnologies, obliga a fer una revisió del seu contingut i una adaptació a la nova 
realitat. 
La participació és u patrimoni compartir i comú dels grups polítics, entitats i ciutadans i per 
tant contrari a qualsevol intent de patrimonialització per part de ningú. En coherència amb 



la matèria que regula l’Ordenança de participació sembla oportú que els potencials usuaris 
puguin participar i ser protagonistes, en l’actualització de la norma reguladora. 
Per aquestes raons a l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció del següent acord:Iniciar un 
procés participatiu que permeti a ciutadania i entitats contribuir ala modificació i 
actualització de l’Ordenança Municipal sobre Participació Ciutadana. 
 
INTERVENCIONS: 
Presenta la proposta de regidor de  Participació Sr. Dani Perez,  PSC,  i diu que la proposta 
que portem a consideració del ple sobre la ordenança de participació ciutadana pretén 
impulsar un procés participatiu ciutadà en el que també estiguin representades les entitats 
de la vila per tal de modificar i actualitzar l’ordenança de participació ciutadana vigent que 
data de 1991.. 
Abans però hem de fer vàries consideracions: 
- La participació és un patrimoni per compartir i comú dels grups polítics, entitats i 
ciutadans i per tant contrari a qualsevol intent de patrimonialització i politització per part de 
ningú. En coherència amb la matèria que regula l’Ordenança de participació sembla oportú 
que els potencials usuaris puguin participar i ser protagonistes, en l’actualització de la 
norma reguladora. 
- L’Ordenança de Participació Ciutadana revela el compromís de l’Ajuntament davant dels 
ciutadans i ciutadanes per a fomentar la participació democràtica i la transparència en els 
assumptes públics locals, d’acord amb l’ordenament constitucional i conforme als principis 
que inspiren la Carta Europea de Salvaguarda dels Drets Humans a la Ciutat. 
- L’Ordenança  Municipal sobre Participació Ciutadana, actualment vigent, va ser aprovada 
pel Ple municipal de 30 de desembre de 1991. El reglament actual, flexible, obert i amb 
bastants possibilitats, ha estat utilitzat de forma  molt limitada en els seus anys de 
vigència. Si bé des de la seva aprovació, molts dels seus principis i arguments continuen 
sent actuals, i malgrat l’ús limitat, l’evolució de la societat, especialment en el camp de les 
noves tecnologies, obliga a fer una revisió del seu contingut i una adaptació a la nova 
realitat social que ens trobem. 
Per aquestes raons es proposa l’adopció del següent acord:  
Iniciar un procés participatiu que permeti a ciutadania i entitats contribuir ala modificació i 
actualització de l’Ordenança Municipal sobre Participació Ciutadana. 
 
6.2. MOCIÓ DE L’ALTRAVEU PEL FOMENT DE LA TRANSPARÈNCIA I LA 
PARTICIPACIÓ 
El foment de la participació ciutadana ha de ser concebut com una aposta cap a la 
democratització de les nostres societats. La democràcia no és quelcom estàtic, i per això és 
important que les institucions públiques i les organitzacions socials desenvolupin un treball 
permanent per fer créixer els espais de decisió  ciutadana.  
El món local és un escenari privilegiat per l’elaboració de polítiques orientades cap a 
aquesta finalitat. La regeneració democràtica que es demana als carrers, fins i tot, als 
partits politics tradicionals és precisament l’apropament de les decisions que es prenen en 
l’acció pública amb els principals beneficiaris i/o afectats: hem de ser ciutadans i ciutadanes 
però no súbdits. Si volem dibuixar col·lectivament el nostre futur hem d’assajar fórmules 
diferents. Aquí i ara una altra forma d’implicar-se en la cosa pública és possible. 
Així doncs, atès que l’ordenança municipal de participació  ciutadana que regula aquestes 
qüestions data de 1992 i ha quedat obsoleta per les necessitats del teixit social de la nostra 
població. 
ATÈS que el Ple és el màxim òrgan de representació i expressió del municipi, i que cal obrir 
espais de participació ciutadana. 
ATESA la necessitat que qualsevol ciutadà o ciutadana empadronada a Castellar tingui el 
dret a participar en les decisions que afecten  el futur del seu municipi, sense cap tipus de 
discriminació ( ja sigui per motiu d’edat, sexe, orientació sexual, raça, origen o situació 
administrativa). 



ATÈS a que cal contemplar la participació ciutadana de manera individual i col·lectiva, en 
grups legalment constituïts o espontanis. 
Considerem que cal adequar l’ordenança municipal de participació ciutadana a les 
necessitats del teixit social del municipi i per això proposem al Ple de l’Ajuntament l’adopció 
dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Modificar  l’article 15 de l’ordenança municipal de participació ciutadana per 
possibilitar la intervenció als plens per part de ciutadans/es i col·lectius en qüestions 
relacionades amb algun punt de l’ordre del dia o altres d’interès general 
SEGON.- Estudiar  una futura modificació de l’ordenança municipal de participació 
ciutadana en la seva totalitat. 
 
INTERVENCIONS 
Intervé el Sr. Xavier Bella,  per l’Altraveu, dient que per tercer cop presentem aquesta 
moció pel foment de la participació ciutadana i dóna lectura a la proposta. 
Intervé per CiU la Sra. Bea Garcia, tot dient que des del grup municipal de Convergència 
sempre recolzarem propostes que facilitin els processos participatius, perquè nosaltres hi 
creiem fermament amb la participació: La participació real per crear ciutadania 
compromesa, però més enllà de declaracions mes o menys compromeses, criem que 
l’Ajuntament en aquest cas també ha de fer molt de par seva i alhora de fer un procés 
participatiu sigui el que sigui ha de facilitar la informació i el coneixement d’allò que es vol 
debatre. Per tant celebrem que des de l’equip de govern es plantegi la revisió de 
l’ordenança municipal sobre la participació ciutadana per fer aquesta més eficient. 
Pel PP intervé el Sr. Antonio Carpio,  per dir que per nosaltres tot el que sigui propostes 
d'aquest tipus dons no estan gens malament sobre la participació de la ciutadania, ens 
sembla bé, però tal com diu en la moció del PSC...  el reglament actual és flexible, obert i 
amb força possibilitats,,,,, que hagi estat utilitzat de forma molt limitada en els seus anys 
de vigència, doncs escolti potser que els ciutadans no tingin gaire interès ...D'altra banda 
veiem que els senyors de L'atraveu proposen una altra moció amb mes menys força 
similitud que la del PSC, quina coincidència, jo crec que lo millor seria que arribin a un 
acord abans d'arriba al ple i sigui conjunta.. No?  
Encara que la moció del l'Atraveu proposa modificar l'article 45 de Reglament Organic 
Municipal que aquet Ajuntament, però resulta que aquesta és una moció que porten molt de 
temps que l´Altraveu proposa e insisteisen en modificar aquet article, perquè en algun ple 
es porti finalment la seva aprovació. 
Mirin des del partit popular ens agrada tal com està establerta actualment la Participació 
Ciutadana,  per tant nostre vot tant a la moció del PSC com la de L'Altraveu serà en contra. 
El Sr. Alcalde intervè per dir, tal i com ha dit el regidor del Partit Popular, que hi ha hagut 
un intent de poder pactar una moció, que finalment no va arribar a bon port per tant s’han 
mantingut les dues mocions, desl del grup de l’equip de govern es considera que la 
proposta presentada des de la regidoria de participació vol abordar el problema d’una 
manera integral, no només tractant el tema de la participació en els plenaris, i per tant 
recpecte aixó el nostre posicionament de vot es que votarem en contra de la proposta que 
presenta l’Altraveu, ens sembla que és una aportació que s’ha de fer en el procés de 
participació que volem engegar per tal de poder fer la revisió del pla general, i que per tant 
malauraament no hem pogut arribar a un acord i poder consnesuar una proposta de 
resolució conjunta relatiu a aquest tema. 
En torn de replica el Sr. Xavier Bella,  per l’Altraveu intervè per dir que si vostés no 
accepten la nostra moció éss perque no es creuen de veritat la participacio que 
prooclamem, ens sembla que és un flagant contrasentit que els fa quedar en evidència. No 
es pot portar a ple una proposta de participació i no acceptar-ne una altra perquè no s’està 
d’acord en un punt. Aleshores quina classe se participació proclamen, participació 
restrictiva, participació condicionada. Hi ha una voluntat real més enllà de consultar a la 
ciutadania per si es baixa un pis en la construcció de l’edfici pantalla o decidir quina zona 
d’oci és vol en els parcs públis. Crec que la ciutadania es mereix molt més que aixó, i quan 



es tracta de participació real no populista, aleshores no els hi trobem. Creiem que amb la 
seva negativa queda palesa la manca de voluntat política per part del PSC d’obrir espais 
reals de participació i renunciar a l’exclusivitat amb els àmbits de decisió i gestió, àmbits 
que nosaltres defensem que haurien de ser oberts a totohom i en aquest sentit tampoc 
entec la postura del Partit Popular, potser perque desconeix la nostra trajectòria. 
El Sr. Alcalde torna a intervenir dient que de la mateixa manera que vosté diu que no 
votant favorablement la moció que vostés presenten tampoc no entenc perque no s’ha 
volgut arribar a un acord en aquesta proposta de resolució que ha presentat l’equip de 
govern, i en qualsevol cas no prejutji quina serà l’actitud de l’equip de govern respecte a 
aquest tema una vegada s’inicii aquest debat podran parlar de la participaciñó en els 
plenaris, si creuen que s’ha d’abodar com a punt important dins d’aquest revisió relativa a 
l’ordenança de participació ciutadana i d’altres aspectes que obviament s’han d’introduir 
també. 
El Sr. Xavier Bella,  per l’Altraveu  torna a intervenir per dir que falta una voluntat real de 
canviar les coses, una voluntat ral  que ens sembla que brilla per la seva absencia en 
l’equip de govern, el que no pot ser és que de manera oportunista aigualeixin una moció 
que fa cinc anys que nosaltres pesentem, si inicialment ens semblava que es podia aribar a 
un acord hem vist que realment la voluntat no hi era, i ens sembla que el pas havia de ser 
seu. 
  
PROPOSTA PER A LA RENOVACIÓ DE L’ORDENANÇA DE PARTICIPACIÓ 
CIUTADANA 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:       DINOU      (19) dels regidors del PSC, CiU i Altraveu   
 Vots en contra:   DOS        (  2) dels regidors del PP 

                    Abstencions   :   CAP      
 
MOCIÓDE L’ALTRAVEU PEL FOMENT DE LA TRANSPARÈNCIA I PARTICIPACIÓ 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA  

Vots a en contra: QUINZE    (15) dels regidors del PSC i PP   
 Vots en favor :   SIS          ( 6) dels regidors de CiU i Altraveu 

                    Abstencions   :   CAP      
 
7.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA SOBRE LA REFORMA LABORAL 
El nostre país viu immers en una profunda crisi econòmica que té les seves causes en la 
fallida del sistema financer.  Una de les conseqüències més dures que té aquesta gravíssima 
situació que travessa la nostra economia és la destrucció d’ocupació, que ja ha arribat a 
cotes històriques a Espanya i a Catalunya.  Les polítiques contra el dèficit que s’imposen 
des de la Comissió Europea, el Banc Central Europeu i el Fons Monetari Internacional, estan 
afectant greument els elements fonamentals del nostre model d’estat del benestar.  
L’aplicació de retallades pressupostàries a l’educació i a la sanitat públiques, així com la 
reducció radical de la despesa social que dóna cobertura, principalment, a la població més 
humil i a aquells que han perdut la seva feina, està ampliant l’escletxa social, amenaçant 
seriosament la cohesió social al nostre país. 
En aquest context d’elevadíssima taxa d’atur, retallades de serveis públics i pressió sobre 
les condicions de treball en el si de les empreses, el Govern central ha aprovat per decret la 
reforma laboral més regressiva de la història democràtica a Espanya.  Una reforma que 
significa un enorme retrocés en matèria de drets i condicions laborals en el nostre país.  
Sota l’excusa de trobar mecanismes per a la reactivació de la contractació a la nostra 
economia, el Govern de l’Estat ha imposat una reforma laboral que instaura de facto 
l’acomiadament lliure i amb 20 dies d’indemnització.  És una reforma que permet a les 
empreses impulsar expedients de regulació d’ocupació sense l’aprovació de l’Administració 
pública, com era fins ara.  La reforma, bonifica els empresaris per la contractació de 
treballadors sense cap mena de seguretat en la seva continuïtat en el lloc de treball amb un 



50 % de la seva prestació d’atur, amb la qual cosa els que hagin exhaurit la prestació seran 
difícilment contractables.  Aquesta reforma imposada també dóna un greu cop a la 
negociació col·lectiva, col·locant el conveni d’empresa com a principal referència, per sobre 
dels convenis sectorials i territorials, i deixant en situació de màxima feblesa els 
treballadors i les treballadores de les empreses petites i mitjanes. 
En un moment d’inseguretat i manca de confiança en el futur, les mesures que s’han pres 
introdueixen encara més incertesa en l’economia, precaritzant al límit les relacions laborals.  
De res ha servit el fracàs absolut de la reforma laboral del 2010, que fins al moment ha 
generat més d’un milió d’aturats nous, ni tampoc la constatació que en temps de recessió 
econòmica cal estimular la demanda interna i que això no es fa precaritzant les condicions 
de treball, sinó garantint la qualitat en la contractació, mantenint el poder adquisitiu dels 
salaris i assegurant l’accés al crèdit de les empreses i les famílies. 
Els Ajuntaments són sensors privilegiats de les necessitats i les angoixes dels nostres 
ciutadans i ciutadanes, referència principal en matèria de cobertura social d’aquelles 
persones que més pateixen la crisi econòmica i les seves conseqüències, i altaveus de les 
aspiracions fonamentals de les nostres ciutats i viles.  
És per això que el Ple de l’ajuntament 
ACORDA 
PRIMER.- Demanar al Govern de l’Estat que interpreti el rebuig social generalitzat que ha 
provocat l’aprovació de la reforma laboral que va entrar en vigor dissabte 12 de febrer de 
2012. 
SEGON.- Demanar-li que convoqui la mesa del diàleg social per obrir un procés de 
negociació amb els agents socials i econòmics per tal de reorientar la reforma laboral, 
perquè impulsi la contractació veritablement estable i de qualitat, per assegurar la 
incorporació al mercat laboral de treballadors a l’atur i fer passes en la direcció de 
transformar el nostre model competitiu. 
TERCER.- Demanar-li que afronti la necessitat d’enfortir els serveis públics com a garants 
de drets i cohesió social en uns moments què gairebé el 30 % de la població aturada ja no 
rep cap mena de prestació ni subsidi per desocupació. 
QUART.- Demanar-li que d’una vegada es compleixin els compromisos adquirits després 
de l’entrada en vigor del nou Estatut de Catalunya entre el Govern de l’Estat i el Govern de 
la Generalitat de Catalunya en matèria de finançament, i que permetria evitar l’ofegament 
de la capacitat econòmica de les administracions públiques catalanes. 
CINQUÉ.- Traslladar aquest acord a la ministra d’Ocupació i Seguretat Social, a Unió 
General de Treballadors, a Comissions Obreres, a la Federació de Municipis de Catalunya i a 
l’Associació Catalana de Municipis. 
(a proposta del Grup de l’Altraveu, presentada a la mateixa sessió s’afegeix el punt sisè) 
SISÈ.- L’Ajuntament de Castellar del Vallès per coherència amb el que presenten, 
renunciarà a aplicar qualsevol regressió en drets laborals que pugui sorgir o pogués 
practicar-se com a resultat d’aquesta reforma. 
 
INTERVENCIONS: 
Defensa la proposta el Sr. José Leiva, SC,  tot dient que portem avui a ple una moció en 
contra de la reforma laboral del PP, es una moció instada pels sindicats, i presentada pel 
PSC al conjunt dels 21 municipis de  la nostre comarca.  
M’agradaria comentar alguns dels aspectes mes rellevants d’aquesta reforma abans de 
passar a llegir el acords que porten a ple: 
- Destrueix  drets de treballadores i treballadors 
- Abarateix i facilita l’acomiadament 
- Provoca la caiguda dels salaris i l’empitjorament de les condicions de treball 
- Acaba amb els sistemes de defensa dels drets de les treballadores i treballadors, 
especialment amb els sindicats 
- Genera major precarietat i inestabilitat laboral 
- Afavoreix només als interessos empresarials 
- Redueix la capacitat recaptatòria de l’estat i de la Seguretat Social 



- Reforça les ETT i debilita els sistemes públics d’ocupació 
- No genera nous llocs de treball i provoca més atur 
- No canvia el model econòmic i productiu espanyol 
- Perjudica la productivitat i la competitivitat de l’economia espanyola 
- Provoca la competició pels salaris més baixos per tal d’assolir feina 
- Aposta pels baixos costos laborals, per la mà d’obra de baix preu 
- No millora la formació de les plantilles 
- No incorpora cap element que afavoreixi el creixement econòmic 
- Respon als interessos capitalistes i a la pressió del especuladors financers internacionals. 
I continua la seva exposició donant lectura  de la proposta 
Per CiU intervé el Sr. Josep Carreras, per dir que abans d’aprofundir en aquesta moció 
que presenta el grup municipal socialista desitgem fer algunes reflexions. La conclusió del 
nostre grup municipal és que aquest tipus de mocions es debaten en un lloc equivocat. 
Quan el juny de l’any 2010 el Sr. Zapatero va rebaixar el sou dels funcionaris, tothom va 
callar i no es va presentar cap tipus de moció. Ara de cop i volta, tenim mocions a cada 
cantonada. A cada Ple, hi haurà mocions d’aquest tipus. En definitiva, insistim, aquest tipus 
de mocions es debaten en un lloc equivocat, simplement, serviran per saber el 
posicionament de cada grup municipal i poca cosa més. Penso que si els polítics locals 
tenen ganes de parlar d’aquest tema, un dia organitzem un debat obert convidant a totes 
les forces polítiques, tant les que tenen representació a l’Ajuntament com les que no, i en 
podem parlar. En qualsevol cas, ja que s’ha posat aquest tema a l’ordre del dia hi direm la 
nostra. 
Si bé és cert que la crisi econòmica afecta el conjunt dels països de la Unió Europea, cal 
destacar que els efectes de la crisi sobre l’atur no són ni de bon tros els mateixos a tot 
arreu. Mentre a l’Estat espanyol durant el 2011 es van seguir destruint llocs de treball, en 
16 dels 27 estats de la UE es va crear ocupació. Aquest fet demostra que, a nivell espanyol, 
no s’estava actuant en la bona direcció. 
A Catalunya i a l’Estat espanyol la crisi és sinònim d’atur. Crisi = Atur. Entre els anys 2008 i 
2011 a l’Estat espanyol s’han destruït 2.594.800 de llocs de treball, el nombre d’aturats ha 
crescut en més de tres milions de persones i la xifra de persones sense feina s’eleva per 
sobre dels cinc milions. Totes aquestes xifres desemboquen en una taxa d’atur que a nivell 
estatal ja arriba al 22,8%, més del doble de la mitjana dels països de la Unió Europea que 
se situa al 9,9%. Especialment greu és el cas de l’atur juvenil on la taxa arriba fins al 
48,6%, més del doble de l’ europea que se situa al 21%. Les grans diferències entre les 
xifres d’atur europees i les espanyoles posen de manifest que la política laboral espanyola 
potser no anava en la bona direcció i que calia actuar per acostar el marc laboral espanyol 
al marc laboral europeu. 
Les xifres a Catalunya són igualment preocupants. En el mateix període a Catalunya s’han 
destruït 527.700 llocs de treball, hi ha 484.600 aturats més i a dia d’avui hi ha 775.400 
persones sense feina. La taxa d’atur a Catalunya és del 20,5% i entre la gent jove arriba al 
47,9%. Les xifres a Catalunya són tant preocupants com a l’Estat espanyol i, per tant, la 
reforma laboral, la que sigui, és igualment necessària. 
Totes aquests xifres posen de manifest que cal una reforma laboral de forma urgent que 
acosti el model espanyol al model europeu, que flexibilitzi el mercat laboral, faciliti la 
contractació i permeti a les persones que han perdut la seva feina recol·locar-se en un 
període molt més breu de temps. 
Una reflexió: “Si volem resultats diferents ens haurem de plantejar fer les coses de manera 
diferent” 
Hem estat 4 anys sense avançar. Des de l’any 2008, el Govern espanyol, sindicats i 
patronal han mantingut obert un procés de diàleg que ha produït uns resultats clarament 
insuficients. En aquest temps s’han aprovat 14 reformes de la legislació laboral a través de 
reials decrets i que, pràcticament, no han tingut cap impacte positiu en l’ocupació, ni han 
aconseguit frenar la destrucció de llocs de treball.  
 
 



 
L’actual situació del mercat laboral espanyol requereix de reformes més profundes i 
estables que les adoptades fins ara. Finalment, per deixar-ne constància, comentem les 
propostes que CiU presentarà en els propers dies en el Congrés de Diputats a Madrid. 
- Constatar la necessitat d’afrontar urgentment una reforma laboral equilibrada que apropi 
el marc laboral espanyol al marc laboral europeu, que promogui diligentment la contractació 
i recol·locació de persones en atur donat que som l’estat de la Unió Europea amb més atur i 
major destrucció de llocs de treball amb molta diferència, més que Grècia. 
- Demanar al govern de l’estat que millori la reforma laboral aprovada per Reial Decret Llei 
mitjançant el diàleg social i el debat parlamentari, tramitant la reforma com a Projecte de 
Llei. 
- Complementar aquesta reforma laboral amb un Pla de Xoc per l’Ocupació, amb mesures 
d’impacte a curt termini per a la creació de llocs de treball, principalment entre joves i 
persones a l’atur, amb l’Objectiu de tallar l’actual destrucció neta de llocs de treball fins que 
la reforma laboral obtingui els esperats efectes positius de reactivació de l’ocupació. 
- Incrementar considerablement els recursos econòmics destinats a les polítiques de 
recol·locació de les persones que perdin el lloc de treball i de les que estan a l’atur, per 
exemple, amb polítiques més eficients i amb programes d’itineraris personals de 
reocupació. 
- Demanar al Govern de l’Estat que resolgui immediatament els incompliments en les 
polítiques d’integració laboral de les persones amb discapacitat (en particular amb els 
centres especials de treball) i en reforci les polítiques.  
Afegir que el proper 8 de març entrarà al Congrés dels Diputats el Reial Decret del govern 
central aprovat el passat 10 de febrer. A partir d’aquí s’obrirà un termini per fer esmenes 
per tal de poder acabar tramitant el Reial Decret com a Projecte de Llei. Donat que a dia 
d’avui podem concloure que estem a punt d’iniciar un període de tramitació, el nostre grup 
municipal en aquesta qüestió de la reforma laboral s’abstindrà en la votació. 
Per l’Altraveu intervé la Sra. Elisenda Alamany dient que tornem a tenir entre nosaltres 
una enèsima contrareforma laboral, i aquesta vegada despietada, com les que fa la dreta 
més dretana i en contextos de crisi i atur desbocat. En les darreres tres dècades s’han anat 
esborrant el rastre de molts drets, però tan sols en dos anys s’ha donat un gran salt i s’han 
legislat demandes històriques de la patronal amb uns sindicats cada cop més afeblits i 
extenuats amb la crida a la pau social i amb poc poder de mobilització. 
La reforma laboral és la norma de no tenir norma. La reforma remata els convenis 
col·lectius, que són els que estipulen la major part dels drets laborals per sobre dels mínims 
que estableix l’Estatut dels treballadors. Els convenis d’empresa passen a ser els de 
referència, i en aquest àmbit la força sindical és molt menor i la bel·ligerància dels 
empresaris més dura, amb la qual cosa perdrem a ritme vertiginós les nostres condicions 
laborals.  
La present contrareforma supera l’anterior i dóna via lliure a que les empreses s’acullin a les 
clàusules de despenjament per a no complir amb les revisions salarials pactades. Queda 
obsoleta la tradició que els convenis estableixin garanties laborals, i a partir d’ara regularan 
el contrari: la no-aplicació de les garanties i la modificació de les condicions. El nostre horari 
i les nostres funcions seran, com a principi general, canviants. De manera “ordinària”, 
tothom tindrà bossa d’hores i automàticament una part de la jornada la distribuirà 
l’empresa com vulgui, però “extraordinàriament” es podrà arribar molt més enllà. 
S’encoratja a contractar a temps parcial, com si el salari fos una opció secundària per a les 
persones. Això a mes podria afectar més intensament a les dones, que tenim un major 
percentatge de temps parcial. La pregunta és òbvia: quin sentit tenen les condicions 
laborals quan no hi ha cap garantia per al seu compliment? 
L’escenari salarial dels convenis en els tres propers anys fa venir esgarrifances. L’excusa de 
tot plegat és que els drets laborals són massa rígids i no es deixen retallar, amb la qual 
cosa els pobres empresaris es veuen obligats a acomiadar-nos. Però el cert és que la 
flexibilitat no és o interna o externa, ni molt menys compartida, sinó que únicament és 
precarietat, en totes les seves vessants.  



No creiem gaire que ara ja toqui negociar ja que som presents a la major agressió als 
treballadors des de la Transició, fet que fa innegociable aquesta proposta. L’estratègia del 
diàleg social s’ha demostrat un fracàs i cal dir-ho clar. Aquesta és una escombrada històrica 
Potser la fita històrica més rellevant de la present contrareforma és haver escombrat el 
contracte indefinit ordinari (amb indemnització per acomiadament improcedent de 45 dies 
per any treballat amb un màxim de 42 mensualitats) i imposar la seva versió retallada (33 
dies i 20 mensualitats). Ningú abans havia gosat. Se’ns diu que les indemnitzacions per fer-
nos fora de la feina són tan cares que els empresaris tenen por de perdre-hi diners i no 
s’arrisquen a contractar. Si això fos així, com és que Catalunya i l’Estat espanyol tenen 
rècords mundials en destrucció d’ocupació durant la crisi? Doncs bé, en primer lloc perquè 
la nostra economia produïa poca cosa més que deutes i pujades de preus immobiliaris. I 
perquè els acomiadaments aquí són molt fàcils i econòmics, perquè tenim contractes 
temporals i de curta duració. En canvi, això no influeix en la creació de llocs de feina.  
Ja ho tenim: la recuperació dels beneficis sense recuperació dels llocs de treball destruïts. 
La recuperació sense ocupació és l’estratègia en marxa, però ens farà sortir de la crisi? Amb 
l’empobriment de la població, difícilment es reactivarà l’activitat econòmica, ja que 
s’afeblirà encara més el consum intern, que en el cas de l’economia catalana és molt més 
important que l’extern, no cal ser gaire llest per entendre del que hi ha sobre la taula. Així 
que mentre que no es demostri que aquestes polítiques són un fracàs, se’ns aplicaran les 
mateixes receptes neoliberals amb dosis augmentades, i l’economia transitarà per moltes 
dificultats i incerteses, una intensa degradació social i una accentuació de la desigualtat.  
Per això, L’Altraveu no pot estar d’acord amb aquesta reforma laboral, perquè suposa per a 
Catalunya, per a Castellar, un retrocés dels nostres drets com a treballadors i treballadores, 
Per això mateix i per arrelar aquesta moció al nostre context local, fem ara una proposta 
que ens agradaria que recollís l’equip de govern; un nou punt a la moció presentada on 
quedi palès que l’ajuntament de Castellar del Vallès, per coherència amb el que presenta, 
renunciarà a aplicar qualsevol regressió en drets laborals que sorgeixi o que pogués aplicar-
se com a resultat d’aquesta reforma pactada entre PP i CIU. Creiem que el municipi ha de 
començar a ser un espai proactiu en matèria laboral i cal  «exigir un marc de relacions 
laborals que defineixi com volen els municipis catalans  que siguin les lleis que regeixen el 
mercat laboral. El partit que representa aquest equip de govern és una formació gran del 
panorama estatal.  
Avui ha decidit de presentar coordinadament a tots els pobles i ciutats aquest text en contra 
de la reforma laboral però és hora de demanar també accions i compromisos. L’agressió és 
tan forta que demana als ens locals, al nostre entendre, una proposta més ambiciosa que 
un text i recollint el que deia convergència i unió treballem no només amb discursos sinó 
amb accions i fem realment que l’Ajuntament de Castellar del Vallès quedi absent de totes 
aquestes aplicacions de la reforma aboral tant injustes que patim. Per tant ens agradaria 
que això constés en acta la nostra voluntat i la que esperem que sigui la del PSC, que es 
defineix com un partit d’esquerres. 
El Sr. Antonio Carpio, pel PP intervé dient que el passat diumenge dia 19 cent de milers 
d’espanyols van sortir al carrer per manifestar-se contra aquesta reforma, tenen tot el 
nostre respecte, però milions de catalans i espanyols no ens varem manifestar perquè hi 
estem d’acord, Fa tres mesos, el 20 de novembre vam sortir al carrer per demanar una 
reforma laboral, això si que va ser una manifestació nombrosa. Sindicats i Patronal han 
tingut més d’un mes per negociar i posar-se d’acord, és més la reforma laboral està ara en 
tràmits parlamentaris abans de la seva aprovació definitiva. Els sindicats i grups 
parlamentaris han de fer ara les seves propostes. Qui és el responsable que tinguem el 
30% dels treballadors a l’atur i sense cap mena de prestació. Puc entendre  que alguns 
partits politics donin classes d’economia, treball, etcc, però em supera que el PSC ho faci 
quan son els campions de l’atur, d’arruïnar aquest país i portar a Catalunya i a Espanya a 
uns nivells d’atur i d’atur juvenil fins a 8 punt per sobre de Grècia. Amb els governs 
socialistes d’Espanya i Catalunya, el PSC i els Sindicats no tenien cap presa perquè no es 
complissin els compromisos.  



També volem recordar el dèficit que ens va deixar el tripartit uns 36.000 milions d’euros 
amb la qual cosa d’haver pogut comptar amb aquests recursos la situació hagués estat una 
mica diferent. Això demostra la doble vara que té l’esquerra, una quan governa i l’altra ben 
diferent quan està a l’oposició. Pel que es refereix a les noves mesures i en comparació a 
les anteriors en cas d’acomiadament improcedent 33 dies per any treballat amb un màxim 
de 24 mensualitats. En el 1997 es va crear un nou contacte pel foment de l’ocupació amb 
una indemnització de  33 dies per any treballat, els acomiadaments per causes objectives  
son 20 dies  per any treballat amb un  màxim de 12 mensualitats, es manté igual que en 
l’article de l’estatut dels treballadors, apartat 8. El contractes de fi d’’obres i serveis es 
mantenen igual que en l’estatut dels treballadors. Pel que fa a la reforma laboral és  
modifica l’article 52 en els seu apartat a) i es mantenen els altres apartats. 
L’acomiadament col·lectiu haurà d’anar precedit d’un període de consultes amb els 
representants dels treballadors, d’una relació no superior a 30 dies naturals o de  15 dies en 
empreses de menys de 50 treballadors. 
El Partit Popular ha fet aquesta reforma perquè entenem que es justa, perquè no es just 
que hi hagi un de cada dos joves a l’atur i  que el govern no hi faci res, ho fem que donar 
estabilitat en l’ocupació perquè nosaltres fomentem els contractes indefinits, Ho fem perquè 
hi ha dos milions d’aturats de llarga durada i amb 1’5 milions de famílies en les que ho hi 
entra cap sou. Ara el partit socialista anuncia que portarà la reforma al Tribunal 
constitucional, la veritat constitucional es fer efectiu l’article 135 de la constitució, el que 
reconeix el dret al treball, aquest dret tenen mes de 5 milions d’espanyols i 750 mil 
catalans i que els socialistes els hi ha pres.  
D'altra banda, també veiem com la crisi no afecta tots per igual, ja que mentre la majoria 
de treballadors veuen retallats els seus sous als empleats en UGT s'incrementen el salari 
entre 4,5% i un 7% ..Es critica la reforma laboral i als seus empleats els fan contractes 
escombraries de 890 € ... tenim un clar exemple de barra en el secretari general d'UGT De 
Madrid el senyor Jose Ricardo Martinez, que de treballar a Renfe a passat en ser consell de 
l'Administració de Bankia i de Cibeles, amb uns ingressos de 181.000 € anuals, a si com el 
senyor Virgilio Zapatero del PSOE exconseller de Banc Financer i d'Estalvis, amb uns 
ingressos de 218.000 € anuals ... Segons el Sr Cándido Méndez "s'ingressen en el sindicat" 
Aquestes persones són un exemple del banc-sindicalista que tenim a Espanya. 
Mirin abans d'acabar, els diré una cosa, senyors de l'equip de govern, jo em sentiria 
veritablement avergonyit de la imatge que el seu partit està oferint per tot el país, 
pràcticament amb només dos mesos de govern del PP i el SOE donant aquesta imatge, 
imatge que no ajuda, imatge de desconfiança al poble espanyol, vostès van provocar 
desconfiança durant la seva vuit anys de govern, i ara donant aquesta imatge des de 
l'oposició amb manifestacions des conformitats ... etc., etc., 
Escolti senyors del PSOE deixi'ns treballar, és per això que ens han elegit milions 
d'espanyols el passat 20 de Novembre, i si ens equivoquem, dins de 4 anys els ciutadans 
tindran novament una altra oportunitat de canviar de govern. 
D'altra banda, tal com hem comentat a la junta de portaveus aquest partit està disposat a 
tractar temes d'àmbit local i deixar aquestes mocions als qui haurien de tractar-lo. 
Evidentment nostre vot en aquesta moció serà en contra 
Abans d’obrir un necessari torn de repica intervé el Sr. Alcalde dient que acceptem 
l’esmena que proposa el grup de l’Altraveu, si bé com a cortesia hauria estar bé informar-ne 
en Junta de Portaveus perquè serveix per aquestes coses, però sense cap tipus de 
problema l’acceptem i  per  tant s’incorpora en el redactat de la moció. 
S’obra un torn de replica amb el regidor Sr. José Leiva, PSC, per dir que es puguin portar 
a Ple mocions de temes de debat de politiques generals i que la portin diferents partits fins 
ara no ha passar re, però avui que en portem una en tema de reforma laboral si que és un 
problema ja que portem a ple assumptes que no son estrictament de Castellar, a partir 
d’aquí com he dit al principi és una moció que està instada pels sindicats i que nosaltres en 
domen trasllat aquí al Ple.  
També dir que el problema que té aquest  país no és la indemnització per acomiadament, hi 
ha molts problemes que vostè ha detallat i que en cap moment el contingut de la reforma 



en parla d’ells, i dir-li també que el problema que te la estructura industrial d’aquest país no 
es en cap moment el problema de l’acomiadament, és un problema de falta de liquides a les 
empreses que no tenen capacitat per dur a terme el treball del dia a dia.     
Pel que fa a la intervenció del PP dir que una reforma que no te cap control, que qualsevol 
empresa pot presentar un ERE de suspensió perquè segons la reforma ja no fa falta la 
autorització  de l’autoritat laboral, no és una bona solució, com que tampoc ho és que els 
treballadors d’avui en dia no tinguem representació, els sindicats, vostès vulguin o no, 
abans que existís el Partit Popular ja existien els sindicats, existia la UGT etc... 
Ara el que es necessita veritablement és una reforma del mercat financer no només per 
donar possibilitats al banc sinó també per donar possibilitats a les empreses. 
Per CiU el Sr. Josep Carreras,  intervé dient que és  veritat, he estat dedicat molts anys al 
món de l’empresa, tal com has comentat, vull dir-vos una cosa que potser ja heu escoltat 
moltes vegades: “els empresaris no volen acomiadar a la gent, més aviat tot al contrari” El 
que succeeix ara és que el PSC/PSOE us heu quedat sense el govern de l’estat, potser el 
recuperareu algun dia perquè això és cíclic. També us heu quedat sense el govern de 
Catalunya, potser algun dia també el recuperareu, us heu quedat sense les Diputacions, us 
heu quedat sense els Consells Comarcals.  
És a dir, us heu quedat pràcticament sense res. Governeu molt poca cosa, Castellar! 
Evidentment, des de Convergència treballarem per tornar a ser alternativa de govern d’aquí 
a 4 anys. El que sí està clar és que amb aquesta situació la posició que està adoptant el 
PSC/PSOE, perdona l’expressió, és un xic barroera. Creiem que això no és bo pel país. 
Entenem que el país en aquests moments el que ha de fer és sumar i no pas el que esteu 
fent, donar la ma als sindicats i sortir al carrer a bellugar a la gent.  Tot això és molt serio i 
considerem que és un acte irresponsable. Que Déu us doni molta sort i que us il·lumini i us 
faci canviar d’estratègia perquè realment aneu molt equivocats.  
També hem de dir-vos que he vist una cosa que no m’ha agradat gens, a les empreses, els 
temes de remuneració, personal, pressupost són molts seriosos i s’han d’analitzar i parlar 
en una taula amb les persones adequades. No és de rebut que sobre la marxa, potser ja ho 
teníeu parlat i pactat, promulgar la decisió de que la Reforma Laboral no afecti al personal 
de l’Ajuntament. 
Escolteu, la situació del nostre Ajuntament és molt crítica, ho hem dit en alguns articles que 
s’han publicat, alguna vegada algú ens ha demanat explicacions al respecte. L’Ajuntament 
té un endeutament molt alt, tenim manca de liquiditat, quan s’han pagat les nòmines i els 
rebuts a caixes i bancs no queda un euro al calaix.  
Decidir alegrament aquestes coses, que no aplicarem la Reforma Laboral, és una falta de 
responsabilitat. Podem estar d’acord amb aquesta decisió, que la reforma laboral no afecti 
al personal no funcionari de la casa però, insistim, creiem que això no es pot decidir 
d’aquesta manera, tal com han vist els meus ulls, sobre la marxa i amb el públic davant. 
Una reflexió! Cada dia ens trobarem amb coses sorprenents, situacions que mai ens havíem 
imaginat. Per exemple, mai a la vida m’hagués imaginat que la Generalitat tindria 
problemes per pagar la nòmina del mes de desembre. A Castellar, un dia també podem 
tenir problemes per pagar la nòmina. Estem davant d’una situació molt complexa i difícil. En 
conseqüència, hem de donar-hi un tracte més seriós i responsable. I no sobre la marxa fer 
una rialleta, tots contents i cap a casa. De la manera que s’ha escenificat no hi podem estar 
d’acord perquè aquest tema s’hauria d’haver parlat amb Comissió Informativa o Junta de 
Portaveus. Repeteixo de molt mal gust i reprovable. 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany intervé per aclarir que en cap moment ha fet cap 
gest de complicitat . Jo negocio i parlo en nom de l’Altraveu, això és una proposta que s’ha 
escrit ara mateix i ho puc garantir, i una proposta pensada en Castellar és la l’exempció de 
la reforma laboral i de tots els efectes negatius que puguin tenir sobre el nostre municipi. 
Però a veure desenganyant me’n nos, quan arribaven aquí ja sabíem que el PP i CiU votaria 
en contra d’aquesta reforma laboral, per això és obvi que amb vostès ja no hi ha res a 
parlar, ja que defensen una reforma empresarial i no laboral, és a dir mirar més per 
l’empresari que pel treballador i aquest és el punt de partida zero, per tant estalviem-nos 
energia en aquest sentit. 



Per tant si és una proposta en positiu per Castellar no veig perquè sense incomplir el ROM i 
sense cometre cap il·legalitat no s’ha de portar a terme perquè crec que és urgent i 
necessari per Castellar. 
Finalment el Sr. José Leiva,  PSC, intervé per dir sobre la intervenció de CiU que el tema 
que plantegen de que el país necessita aquest tipus de reforma, jo no penso que el país 
necessiti retallades dels treballadors, i penso que s’han de portar a terme mesures realment 
necessàries per les empreses ja que si hi ha empreses poden tenir treball, però nosaltres no 
creiem en un model com és el vostre que és de retallades més austeritat, perquè aixó el 
que generarà serà un empobriment del país. Nosaltres creiem que s’ha d’anar cap un model 
d’una equitat i una justícia social que realment farà una possible reactivació econòmica. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     QUINZE    (15) dels regidors del PSC  i Altraveu 
Vots en contra:  DOS        ( 2) dels regidors del PP  

         Abstencions   :    QUATRE   ( 4) dels regidors de CiU     
 
8.- MOCIÓ DE L ‘ALTRAVEU I CIU PER A L’ADHESIÓ A L’ASSOCIACIÓ DE   
      MUNICIPIS PER A LA INDEPENDÈNCIA. 
El 13 de setembre de 2009 s’iniciava a Arenys de Munt un moviment popular que reclamava 
exercir el dret d’autodeterminació a partir de realitzar una consulta impulsada per la 
ciutadania en la que es preguntava a la població sobre  l’acceptació d’una nació catalana 
independent dins de la Unió Europea. El 13 de desembre de 209 Castellar s’afegia a aquest 
moviment i realitzava una consulta popular on més de 3.500 vilatans van participar de 
manera lliure i democràtica, donant un ampli suport al fet de que Catalunya esdevingués un 
estat de dret, independent, democràtic i social, integrat en la Unió Europea . 553 municipis 
més d’arreu del Principat van donar la possibilitat de votar per la independència de la nostra 
nació a més de 900.000 catalans. El 10 d’abril del 2011, aquest procés es finalitzava amb la 
realització de la consulta a Barcelona. 
També, com a conseqüència de la sentència del Tribunal Constitucional en relació a l’Estatut 
d’Autonomia de Catalunya que va comportar una modificació de continguts que retallaven 
l’àmbit d’autonomia del nostre país, va sorgir un moviment entre els municipis del Principat 
de Catalunya que va comportar la declaració de municipis moralment “exclosos” de la 
Constitució Espanyola recollint d’aquesta manera el sentit de la manifestació sobiranista del 
10 de juliol de 2010. Tenint en compte que el dret a l’autodeterminció és un principi 
fonamental dels drets humans qüestió que esta recollida ala carta de les nacions Unides, 
com també al Pacte Internacional dels Drets Civils i Polítics ratificat per l’Estat espanyol el 
27 de juliol de 1977, que en el seu article 1 proclama: “Tots els pobles tenen dret a 
l’autodeterminació. En virtut d’aquest dret determinen lliurement el seu estatut polític i 
procuren també pel seu desenvolupament, econòmic, social i cultural. Tots els pobles poden 
per a les seves pròpies  finalitats, disposar lliurement de llurs riqueses i de llurs recursos 
naturals sense perjudicar, però, cap de les obligacions que sorgeixen de la cooperació 
econòmica internacional basada en un principi de benefici recíproc, i també del dret 
internacional. En cap cas, un poble  no pot ser privat dels seus mitjans de  subsistència. Els 
estats en aquest pacte incloent-hi aquells que tenen responsabilitat d’administrar territoris 
no autònoms  i territoris en fideïcomís, promouran l’exercici del dret a l’autodeterminació i 
respectaran aquest dret d’acord amb les disposicions de la Carta de les Nacions Unides. 
Tenint en compte que el Decret 110/1996, de 2 d’abril, regula la constitució 
d’organitzacions associatives de les entitats locals de Catalunya per tal de protegir i 
promoure els seus interessos comuns i genèrics, 155 Ajuntaments i un Consell Comarcal 
van crear el 14 de desembre de 2011 una associació de municipis que treballa per avançar 
cap a l’assoliment de la independència de la nostra nació des de l’àmbit municipal. 
És per aquest motiu que es proposa la Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents 
ACORDS: 
 
 



 
PRIMER.- Manifestar la voluntat de l’Ajuntament de Castellar del Vallès de formar part, 
pels tràmits legals oportuns de l’associació d’ens locals amb la denominació MUNICIPIS PER 
LA INDEPENDÈNCIA,  amb l’objecte final de defensar l’assoliment d’un estat propi, els drets 
nacionals que corresponen al Principat de Catalunya i  conscienciar a la ciutadania de la 
necessitat d’exercir el dret a l’autodeterminaió del poble català. 
SEGON.- Demanar adherir-se formalment a l’esmentada associació. 
TERCER.- Designar l’Alcalde Sr. Ignasi Giménez Renom, com a titular i el regidor/a que ell 
designi com a suplent, representants d’aquest Ajuntament en l’Associació. 
QUART.- Comunicar  el present acord a l’Associació de municipis per a la independència i 
als Ajuntaments de Port de la Serva i de Vic pel seu coneixement i als efectes oportuns. 
CINQUÈ.-  Facultar  a l’Alcalde per signar la documentació necessària per a l’execució 
d’aquest acord. 
 
El Sr. Alcalde intervé per dir que fent ús de l’ordenança municipal sobre participació 
ciutadana i atenent-nos al que especifica l’article 15è sobre la intervenció de les entitats al 
Ple municipal, es va rebre la sol·licitud perquè intervingués en aquest cas per parlar 
d‘aquesta moció sobre l’adhesió de l’Ajuntament de Castellar a l’associació de municipis per 
a la independència del grup d’ERC i també hi ha la proposta presentada en temps i forma 
par part de l’Associació de Ciutadans, per tant cedirem la paraula al grup d’ERC, després al 
Grup de Ciutadans i després  farem el debat referent a aquestes qüestions: 
      
El Sr. Rafa Homet, per ERC, intervé per donar, en primer lloc, les gràcies a l’Altraveu i a 
Convergència pel seu esforç i generositat que ens ha permès estar avui aquí. Dir també que 
tinc la sort i l’honor de presentar una moció que te el recolzament de dues entitats la 
Coordinadora d’Associacions per la llengua i Castellar per la Independència i de bona part 
de l’arc polític local: Convergència i Unió, Altraveu, Esquerra Republicana, Iniciativa per 
Catalunya Verds, Solidaritat Catalana per la Independència i Reagrupament 
Independentista.  
La moció que presentem ve directament vinculada als resultats de la consulta democràtica 
que es va celebrar a Castellar el 13 de desembre de 2009, una consulta organitzada per la 
societat civil, per ciutadans i ciutadanes de la Vila que van posar hores de feina i diners de 
la seva butxaca per saber quina és l’opinió real de les persones que viuen en aquest poble 
sobre la possibilitat  de que Catalunya esdevingui un estat de dret independent, democràtic 
i social integrat a la Unió Europea, una consulta que va tenir el suport d’aquest mateix ple 
el novembre de 2009. Amb una participació de 3.551 persones, el 19’49% del cens de 
majors de 16 anys de Castellar del Vallès, es van donar el següents resultats: 
- Vots a favor     SI :  3.372, un 95’04%  
- Vots en contra NO:     118 un    3’33% 
- Vots en blanc:              58 un   1’63% 
- Vots nuls:                      3 un   0’08% 
El resultat en clar i inqüestionable la immensa majoria de castellarencs i castellarenques 
que voten ho fan a favor de que Catalunya esdevingui un Estat. Així doncs convidem a tots 
els regidors i regidores d’aquest Ple ha abandonar el bloc del no a tot i per sistema i donar 
recolzament a aquesta proposta que reconeix la voluntat del ciutadans i ciutadanes de 
Castellar del Vallès. Els convidem a respectar i a acceptar la voluntat que marquen les 
urnes, no els estem demanant que votin a favor de la independència de Catalunya, els 
demanem un acte de responsabilitat democràtica que traslladin  organismes que son propis 
d’aquest Ajuntament, la voluntat de ciutadans i ciutadanes d’aquesta Vila. La situació 
nacional és greu i la de les persones que hi viuen encara més. Els recordem que aquesta 
moció només entrarà en efecte si s’aprova per majoria absoluta, l’abstenció doncs caldrà 
interpretar-la com una manera molt poc valenta de rebutjar el mandat el poble de Castellar. 
Em permetran finalment que m’atreveixi a demanar-los que no es deixin influenciar i 
segueixin les dades que manifesta la voluntat popular, els demanem el si. 
A continuació passa a donar lectura de la moció. 



 
El Sr. Alcalde dona la paraula al Sr. José Rosales,  per dir que cal pensar-hi, en principi 
hi ha quatre grups que en si hi estant d’acord, però el nostre grup de  Ciutadans no estem 
favor de la independència i llavors con a tal ens pronunciem: 
Com la majoria de vostès saben, Catalunya mai ha estat una nació, la construcció que 
algun venen perseguint està fonamentada en mites i mentides, odis i rancúnies també. La 
conjuntura actual només ha fet que la decisió d’alguns partits , per omissió uns altres i 
altres per col·laborador ha fet que s’envalantonin els independentistes i nacionalistes, 
perseguint aquesta cosa que si està molt en el seu dret i se’ls hi respecte, per construir per 
sobre del bé i del mal el seu “matrix" . El nacionalisme per definició és exclusió i divisió, o 
estan amb mi o  estàs contra mi, sense més. Les últimes i continuades campanyes 
sobiranistes e independentistes estan centrades i dirigides contar la resta d’Epanya. 
Espanya ens roba ens espolia, el pacte fiscal, en canvi  es senten incompresos maltractats, 
parlen de catalano.fobia, quan som permanentment les declaracions calumnioses que estan 
sembrant per part d’ells precisament la hispano fòbia entre el catalanisme mateix, 
justificant així les seves incompetències i responsabilitats i també els seves corrupteles. A 
Catalunya com en altres lloc d’Espanya l’enemic està habitualment a casa, com exemple 
esmentaré “que el Sr. Maragall li va dir al Sr. Mas , el seu problema és el 3%, l’altra li va 
dir veieu si estima Catalunya, i li contesta l’Estatut no sortirà “. Això és la gent que en 
veritat governa. Amb el cas del Montilla, el victimisme que tenen la major part de catalans 
es fa dir aquestes coses. El tripartit malauradament va deixar vuit mil milions de dèficit, 
que són d’interessos i amb aquests interessos potser totes aquestes retallades que es van 
fent es podrien pagar. 
Ara el PSC està a favor de la reforma, els altres hi estan en contra, això va per barris la 
coherència ha d’existir-hi,  la honestedat i la transparència. 
Ciutadans no està per la divisió, Ciutadans vol la unió entre tots el vilatans i entre tots els 
ciutadans d’arreu, no fa distinció ni de llengües ni races ni de colors, etc, estem rebent una 
imposició des de 30 anys ençà i nosaltres no hi estem disposats. Ciutadans està en contra 
d’aquesta moció i així ens pronunciem.  
 
INTERVENCIONS: 
Per l’Altraveu La Sra. Elisenda Alamany,  intervé dient que el catalanisme no només és a 
les institucions, és també al poble i m’ha semblat que aquesta última intervenció feia 
referència a càrrecs  polítics i el catalanisme també és popular no només institucions o  
burocràtic i per altra banda si existeix un nacionalisme inclusiu a Espanya ha estat 
històricament el català, perquè si ens remetem als anys 80, i ens en anem a una població 
com per exemple Santa Coloma de Gramanet, ja es va demanar que els pares triessin el 
català o el castellar, i van triar el català, i el seguiran triant perquè és un projecte de país 
que es vertebra sobre l’esquelet i la llegua és la cohesió del nostre país, li agradi o no. 
Passant al contingut de la moció, creiem que la independència del país està íntimament 
lligada als municipis, tal i com va demostrar la generositat de les persones que van 
participar voluntàriament en l’organització i desenvolupament de la consulta popular sobre 
la independència. Ja ho hem manifestat altres vegades, la gent ha de tenir el dret a decidir i 
per a nosaltres aquest dret ha de venir avalat per la conformació d'un moviment popular 
protagonista d'un procés polític i amo de les seves decisions. Creiem que els canvis socials, 
nacionals o polítics els provocaran moviments de base honestos amb les persones i capaços 
d'imposar-se a la classe política, que està dominada per altres interessos. Així doncs, 
nosaltres no entenem l’esquerra sense la justícia social i creiem que han de ser les dues 
cares de la mateixa moneda. 
L’Altraveu està a favor de construir una societat on les oportunitats no vinguin marcades pel 
poder adquisitiu i la posició social, sinó pels principis d’igualtat, llibertat i solidaritat. Així 
doncs, justícia social i llibertat nacional. Dos termes en equilibri perfecte quan els sospesem 
en una balança. I no seria lògic descompensar-la. Sovint es presenta els nacionalistes i els 
independentistes catalans com a obsedits per tot d’aspectes simbòlics –banderetes, himnes, 
seleccions nacionals, escuts, que es contraposen a les coses «realment» importants: la 



hipoteca, les vacances, l’atur, la situació econòmica, la fam al món i tantes altres coses. 
Nosaltres creiem que moltes vegades els grups s’escuden en això però no fan res més. És a 
dir, que per a molts la independència no toca avui, no tocava ahir ni tocarà mai. Però 
tampoc presenten cap proposta local per a la inclusió social, per combatre les desigualtats 
al nostre poble, per a la redistribució de la riquesa, per minimitzar la pujada d’impostos a 
les classes mitjanes, etc.  Em pregunto jo, quan tocarà arromangar-se i començar a 
presentar propostes per castellar,pel nostre poble i per al nostre país. 
Sense entrar a valorar l’evident caràcter demagògic de la contraposició:o independència o 
justícia social. No s’ha de prioritzar un eix per damunt de l’altre, en el nostre entendre. Cal 
explicar que quan s’impulsen polítiques socials es fa pensant amb el país; i que els catalans 
estan en el centre de les polítiques de construcció d’espais de sobirania. Perquè quan 
s’empelten els catalans nouvinguts amb els de sempre, quan s’internacionalitza l’economia 
catalana, quan es fa del català la llengua de cohesió social o quan s’universalitzen els 
serveis socials s’estan fent polítiques encaminades a millorar les condicions de vida de tota 
la ciutadania i enfortir una cohesió nacional bàsica perquè cada dia més gent estigui a favor 
de  construir un país més just. 
Els partits tradicionals sempre apel·len a la legitimitat moral del vot quadriennal. Doncs bé, 
avui també toca recordar que la gent que va votar a les urnes de la consulta popular sobre 
la independència va decidir que sí que la volia. I amb això no hi ha res més a dir. Cal acatar 
la decisió del poble, com acatem les decisions finals de qualsevol elecció democràtica. No 
podria ser d’altra manera.  
Així doncs, tenint en compte que el dret a l’autodeterminació és un principi fonamental dels 
drets humans, qüestió que està recollida a la carta de les Nacions Unides, com també al 
Pacte Internacional dels Drets Civils i Polítics ratificat per l’Estat espanyol el 27 de juliol de 
1977, que en el seu Article 1 proclama que “Tots els pobles tenen dret a l’autodeterminació 
i en virtut d’aquest dret per determinar lliurement el seu estatut polític i procurant també el 
seu desenvolupament, econòmic, social i cultural i per conscienciar a la ciutadania de la 
necessitat d’exercir el dret a l’autodeterminació del poble català,votarem a favor de la 
proposta que avui es porta a ple. 
Per CiU el Sr. Lluís Bacardit,  intervé i en primer lloc fent una referència a d’intervenció 
del senyor Rosales, per dir que respecto les seves opinions però no les comparteixo. No cal 
afegir-hi res més. 
És sabut que en el full de ruta del Govern de la Generalitat, presidit pel Molt Honorable 
Artur Mas, una de les prioritats és obtenir un concert econòmic o pacte fiscal per Catalunya. 
En el Ple del passat mes de gener es va aprovar una moció presentada pel nostre Grup 
donant suport en aquesta qüestió.  
A la sessió del Parlament de Catalunya del passat dia 22 es va admetre a tràmit la 
proposició de llei de publicació de les balances fiscals presentada per ERC i que va comptar 
amb el suport de la majoria de forces presents a la cambra.  
Publicació de les balances fiscals que serveixi per saber de forma periòdica quin és el dèficit 
fiscal territorial que pateix Catalunya. L’actual model provoca que Catalunya sent el tercer 
territori amb més capacitat fiscal de l’Estat espanyol, un cop redistribuïts els recursos passi 
a ocupar la vuitena posició pel que fa a la inversió rebuda. Tot un greuge comparatiu. 
Des de CiU es defensa un pacte fiscal que permeti a la Generalitat recaptar, gestionar, 
liquidar i inspeccionar tots els tributs generats a Catalunya i que posi punt i final a 
l’injustificable nivell de dèficit fiscal que patim de forma històrica. La petició d’aquest pacte 
fiscal compte amb un ampli suport social. 
Tot per pal·liar i millorar de forma substancial el finançament de Catalunya, els 
Ajuntaments i el món local en general i que no es torni a donar una situació tan llastimosa i 
denigrant per Catalunya com la del desembre per falta de liquiditat. 
De forma paral·lela CiU treballa en la anomenada transició nacional. Una transició que de 
fet ja ha començat, especialment des de la sentència contra l’Estatut del juny de 2010, i 
que fa que l’empenta sobiranista vagi prenent força políticament. En les últimes eleccions al 
Parlament de Catalunya, per primera vegada a la història del nostre país, va guanyar un 
partit que incorporava al seu programa l’aposta pel dret a decidir. 



Avui, però, el que va a Ple es donar suport i adherir-se a l’Associació Catalana de Municipis 
per a la Independència. 
Aquesta Associació, impulsada pels alcaldes de Vic i de Port de la Selva, es va crear 
oficialment el 14 de desembre de 2011, a Vic, amb 155 municipis i un Consell Comarcal. A 
hores d’ara hi ha adherits més de 260 municipals i 14 consells comarcals.  
En els Estatuts es recull que l’Associació actua al marge dels partits i les organitzacions 
polítiques i que és una Associació plural que aplega les administracions locals de Catalunya,  
amb independència de la seva composició política. 
Els Estatuts també contemplen que l’acord d’adhesió s’ha de prendre en el Ple per majoria 
absoluta 
En els mateixos estatuts, en Article 6, es parla de l’objecte i finalitats i està redactat en els 
següents termes: 
a) Esdevenir un ampli espai de debat on compartir idees, iniciatives (legals o cíviques), 
experiències, informació, eines de gestió i tot allò que pugui ésser útil per a dur al poble de 
Catalunya cap a la independència per tal d’assolir les plenes competències municipals 
b)  Fomentar i defensar els drets nacionals 
c) Conscienciar a la ciutadania de la necessitat que Catalunya pugui exercir el seu dret a 
l’autodeterminació. 
d)  Crear una xarxa de promoció exterior, principalment dins del marc de la Unió Europea. 
e)  Promoure el finançament dels propis municipis 
f)  Buscar sinergies en d’altres àmbits com l’empresarial o el financer. 
Aquest són, dons,  l’objectiu i finalitats. Vist l’exposa’t i donat que compartim l’objectiu i 
finalitats el nostre vot serà favorable. 
Pel PP el Sr. Victor Martos, pren la paraula per dir que la participació ciutadana és el 
respecte en aquest plenari a parlar però també a sentir i respectar a qui ho fa, i avui això 
no ha passat.   
Estem parlant que les propostes que es porten al ple son propostes que s’han de debatre en 
altres organismes i aquesta és justament la que no s’hauria d’haver presentat, l’únic que té 
aquesta moció que digui que sigui municipal, és el títol, estem parlant d’una situació que no 
ens afecta a Castellar. La consulta popular que jo la respecto, és la voluntat d’una 
representació de 3.500 ciutadans, però no es la voluntat de la ciutadania, son les persones 
que van anar a votar, a més amb tot el respecte no es va fer amb un sistema democràtic 
actualitzat, van votar persones de 16 anys i en una caixa de cartó. 
Continua la seva exposició el Martos, fent una expressa menció del contingut dels articles 
1 i 2 de la Constitució. 
Aquesta moció que estem parlant costarà uns diners, perquè presentar aquesta moció al 
plenari del Parlament de Catalunya perquè ens declarem independents, s’haurà 
d’acompanyar d’estudis, treballs, etc.. L’independentisme és diners, no és un sentiment, 
son diners, i aquesta moció no crec que representi a la ciutadania. 
Finalment el Sr. Alcalde  intervé per dir que el posicionament de l’equip de govern serà 
contrari i ho justifiquen per dos motius: 
El primer d’ells és que els  13 membres del govern ens varem presentar a unes eleccions 
municipal amb les sigles polítiques d’una formació que és catalanista. Ser catalanista no 
significa ser independentista, ser catalanista és un concepte que és molt més ampli i 
inclusiu, repeteixo inclusiu no exclusiu de ningú, en el nostre cas el PSC defensa un  encaix 
federal de Catalunya dins d’Espanya. I el segon motiu que justifica el nostre vot és que 
l’Ajuntament de Castellar del Vallès òbviament forma part  de dues entitats municipalistes, 
d’una banda L’Associació catalana de Municipis i per l’altra la Federació de Municipis de 
Catalunya. En aquestes dues entitats hi son representats la practica totalitat dels ens locals 
de Catalunya siguin del color polític que siguin i exerceix com a  l’obi de pressió del nom 
municipaliste davant d’altres institucions. Algú de nosaltres es pot arribar a imaginar que 
passaria si des de castellar s’impulsés la creació d’una Associació catalana de municipis pel 
Federalisme, no és per res però ho podríem ja que tenim tota la legitimitat política per tirar-
ho endavant en el plenari i els vots, que es hi semblaria per exemple que en els municipis, 



en les viles, en les quals està governant el partit popular creessin una associació catalana 
de municipis per l’autonomisme o per centralisme, oi que els hi semblaria molt malament. 
Mireu la institució de l’Ajuntament de Castellar està per sobre de les diferents opcions 
polítiques ja sigui el federalisme d’independentisme, l’autonomisme, el centralisme, 
continuarem formant part d’aquelles organitzacions de municipis que més enllà de 
partidismes defensin el paper del mon local. I aquesta és la nostra posició. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA  

Vots en contra:   QUINZE    (15) dels regidors del PSC i PP   
Vots a favor:       SIS        (  6) dels regidors de CiU i Altraveu 

          Abstencions:       CAP      
 
9.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
9.1.- No n`hi ha 
 
10.- PRECS I PREGUNTES 
Per CiU el Sr. Agustí Sampere, pregunta: tal i com preveu el Reglament Orgànic Municipal 
atès que desitgem més informació sobre les obres que l’equip de govern ha decidit realitzar 
a l’edifici de El Mirador; demanem a l’equip de govern explicacions al respecte de: 
-  l’import del pressupost total de les obres 
- detall de les actuacions previstes 
- la seva finalitat 
- com es finançaran. 
Li contesta la Sra. Anna Marmol.  PSC, dient que el Mirador Centre de Coneixement te 
com a objectiu l’impuls  d’un model de ciutat innovadora i per aquest motiu una de les 
seves ha principals línies d’actuació és la realització d’accions formatives, durant l’any 2011 
s’han realitzar formacions. Durant l’any 2011 s’ha realitat formacions en els següents 
àmbits:  44 cursos de noves tecnologies; 15 cursos d’habilitats socials; 23 cursos de 
formació adreçada  a infants i 18 cursos d’altres àmbits, fotografia tast de vi, etc.., una línia 
de treball important en el foment del treball transversal  i la col·laboració tant amb 
regidories com en entitats. Per fomentar el treball transversal s’ha treballat ambla regidoria 
de cultura a través de la realització d’exposicions, activitats a l’Auditori, a l’espai sales, a la 
sala , amb Benestar Social realitzant  tres accions formatives en noves tecnologies 
adreçades a persones derivades d’aquesta regidoria, en educació realitzant cursos de 
ludoteca així com tres cursos d’informativa de l’escola d’adults. A traves de promoció 
econòmica es realitzen sis cursos de recerca de feina i amb gent gran l’aula d’extensió 
universitària realitza 51 sessions d’activitat a l’auditori i a la sala d’actes. 
Entitats diferents a banda de l’aula d’extensió universitària utilitzen les sales amb un total 
de 666 sessions amb  cursos, presentacions i reunions. El centre inicia la seva activitat 
l’abril del 2010 centrant-se en l’àmbit de les noves tecnologies però amb l’objectiu de 
treballar altres formacions de caire humanístic, així com la relació amb les entitats. En 
aquest sentit la distribució arquitectònica del centre es dissenya tenint en compte aquest 
objectiu. De manera que la planta de l’Open Surf i la terrassa i la primera planta dona 
cobertura a les necessitats informàtiques i la planta baixa està destinada a aules que poden 
cobrir les necessitats de classes teòriques i magistrals. La planta de soterrani i la sala 
d’exposicions esta destinada a formacions que requereixen un treball corporal o manualitat 
amb els condicionaments que això requereix aigua i terra condicionat. L’empresa 
constructora presenta concurs de creditors abans de la finalització de les obres, impedint 
acabar les obres interiors i no cobrint determinats desperfectes que s’han anat manifestant 
a mida que  feia us de les instal·lacions, per aquest motiu tenint en compte que les aules 
actuals estan ocupades sobretot a la franja horària de la tarda i que no poden donar 
resposta a les formacions abans esmentades aquest projecte valorat en 120.257,28 € i que 
es financen amb el romanent de tresoreria afectat incorporat  l’any 2012 contempla 
l’adequació de la planta del soterrani i que després de les obres aquest espai comptarà amb 
la sala d’exposicions una  sala amb el terra adequat per poder programar activitats 
corporals, una sala de manualitats adequada amb una pica i dues sales més per a usos 



diversos, per poder donar suport a les sales de la primera planta que estan ara en aquests 
moments ocupades, també hi haurà el tancament de l‘Auditori amb l’objectiu de l’estalvi 
energètic i aïllament de la resta de l’edifici, com la divisió del SAC que es tancarà la porta 
d’accés a les rampes i també s’afegirà una doble porta d’entrada, de manera que novament 
tindrem repercussió sobre el consum energètic. A la Planta baixa la sala Valls Arenys es 
tanca per insonorització ja que fins ara estava limitat el seu ús en funció del nivell de soroll 
que generes l’activitat; i a la planta de l’Open Surf i la terrassa la instal·lació un lavabo i 
una porta d’accés directa de l’Open Surf a la terrassa i  l’objectiu és poder fer un ús de 
l’espai de manera que quedi aïllat de la resta de l’edifici i poder utilitzar els cap de setmana. 
 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany;  diu que en el ple de 20 de setembre de 2011, 
l’Altraveu va portar al ple una moció referida a la defensa de la sanitat pública i el 
tancament del servei nocturn de CAP. Els acord que va aprovar-se amb els vots favorables 
del PSC, Altraveu i Partit Popular, amb l‘abstenció del grup de Convergència comportaven 
en primer lloc, la reclamació a les institucions sanitàries de l’estadística detallada de les 
actuacions nocturnes del CAP de castellar del Vallès,d els anys 2010 i del que portem de 
2011. 
En segon lloc, estudiar les dades aportades entre els grups politics per tal de poder prendre 
una postura comuna i, si s’escau, sol·licitar una reunió amb el Departament de Salut. 
Preguntes: 
1.- cinc mesos després quin ha estat el procedent engegat per part de l’equip`de govern i 
quina és la resposta que s’ha donat des de les institucions sanitàries corresponents?. 
2.- Quina és l’estadística detallada de les actuacions nocturnes del CAP de Castellar del 
Vallès?. 
Contesta la Sra. Glòria Massague,PSC, tot dient que si que tenim les visites detallades, i 
he fet un extracte de la temporada que l’ambulatori va estar obert durant els vespres de 
gener a juliol, per tant durant aquest temps, en dies laborables la mitjana de visites va ser 
de 2’51 comptant entre el centre i domicilis i en els dies festius aquesta mitjana puja fins a 
3’23. Després durant aquest 4 mesos d’agost a desembre les persones de Castellar que han 
visitat el CUAB de Sant Félix han estat 17 persones i dels mateix ambulatori de Sant Felix, 
CUAB s’han atès 24 domicilis de Castellar. 
Responent a la segona pregunta sobre les accions que s’han fet dir que després del ple del 
mes de juliol on tots els grups municipals van poder manifestar la nostra posició, es va 
traslladar formalment l’acord al conseller Boi Ruiz, que ens va respondre que de moment no 
es considerava però que ho tindrien en compte, posteriorment l’Alcalde  es va reunir amb el 
Sr. Perellada, director del sector dels Serveis Sanitaris de la zona, fins fa pocs dies, també 
amb la Sra. Carme Esteve, gerent de l’àmbit metropolita i la última reunió va tenir lloc el 24 
de gener amb la Sra. Aurora Dueñas que és la nova directora del sector sanitari del Vallès 
Occidental Est i Vallès Oriental. Per tant des de l’equip de govern seguim insistint sobre el 
tema i seguirem fent les reunions que calguin tot i que sembla un tema  molt difícil per tal 
de restablir amb una fórmula o una altra el servei nocturn de l’ambulatori i també sobre tot 
per que no hi hagin mes retallades en aquest sentit. 
El Sr. Alcalde intervé per dir s’ha insistit per obtenir les dades de persones ateses al Parc 
Taulí, però de noment no ha estat possible. 
 
Per CiU el Sr. Josep Carreras, pren la paraula per demanar al regidor Sr. Oscar Lomas 
poder fer una trobada per fer una comissió econòmica per estar informats de l’actuació que 
l’Ajuntament dura a terme  en els proper dies respecte a la iniciativa del govern central de 
Madrid, de resoldre el tema del deute que les Administracions tenen amb els seus 
proveïdors. 
Per l’Altraveu el Sr. Xavier Bella,  diu que vist que l’Ajuntament invertirà 180.000 € que va 
sortir publicat a l’Actual per l’ampliació i millora de l’edifici, tal i com a explicat la regidora, 
suggerim que s’aprofiti aquesta inversió per resoldre el tema dels passamans i adequar els 
ascensors perquè siguin accessibles per tothom, ja es van fer unes millores peró tot i així 
encara queden esmenes per arranjar. 



 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent tres quarts d’onze de la nit, s’aixeca 
la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el 
Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 


